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Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 952 (Alm. del), som Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 

har stillet til ministeren for fødevarer, landbrug og fiskeri den 3. maj 2022. Spørgsmålet er stillet efter 

ønske fra Søren Egge Rasmussen (EL).  

Spørgsmål nr. 952 (Alm. del) fra Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg 

”Vil ministeren redegøre for regler for ekspropriation, som vil finde anvendelse, hvis der indføres et 

umiddelbart gældende forbud mod produktion af buræg, hvorved producenterne enten hjælpes videre 

med en omstilling af produktionen el. afvikler ægproduktion helt?” 

Svar 

Det følger af grundlovens § 73, at ejendomsretten er ukrænkelig. Ingen kan tilpligtes at afstå sin ejen-

dom, uden hvor almenvellet kræver det, og det kan kun ske ifølge lov og mod fuldstændig erstatning. 

 

Der er tale om ekspropriation i grundlovens forstand, hvis der gøres indgreb i en rettighed, der er be-

skyttet af grundlovens § 73 (et indgreb i »ejendom«), og indgrebet må karakteriseres som ekspropriativt 

(dvs. at der sker afståelse af den pågældende ejendomsret). 

 

Hvorvidt et indgreb må anses for ekspropriativt, beror på et samlet skøn over indgrebets beskaffenhed. 

Som momenter, der må tillægges betydning ved udøvelsen af dette skøn, kan navnlig peges på indgre-

bets formål og begrundelse (causa), i hvilken grad indgrebet er generelt eller konkret, herunder om det 

rammer mange eller få personer, indgrebets intensitet, om indgrebet angår en fremtidig eller en aktuel 

rettighed, og om indgrebet går ud på at overføre rettigheden fra den hidtidige ejer til en ny eller på en 

tilintetgørelse af denne råden. Der henvises til Jens Peter Christensen m.fl., Dansk Statsret (3. udgave), 

2020, side 346ff.  

 

Som oplyst ved min besvarelse af 21. april 2022 af spørgsmål nr. 796 (Alm. del) fra Folketingets Miljø- 

og Fødevareudvalg og min besvarelse af 10. maj 2022 af spørgsmål nr. S 815 fra Folketingets Lovsekre-

tariat arbejdes der i Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri aktuelt på en model for udfasning af 

buræg. I det arbejde indgår spørgsmål om bl.a. ekspropriation samt om de rammer for en udfasning, 

./. 

./. 

Offentligt
MOF Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 953

Miljø- og Fødevareudvalget 2021-22



 

 

2 

som eventuelt følger af anden relevant lovgivning. Der indgår også overvejelser om de økonomiske kon-

sekvenser for erhvervet, som en udfasning giver anledning til. Der er ikke på nuværende tidspunkt fore-

taget beregninger på omkostningerne ved et umiddelbart gældende forbud mod produktion af buræg.  
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